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Cristina Lozano

a haver de treballar
i pensar com un ho-
me per arribar on
és?

En el meu cas no, i crec que això
s’ha valorat positivament per ha-
ver-me ofert el càrrec. Sóc l’única
noia de l’equip directiu i aporto
una visió diferent de la dels homes.
Vulguis o no, la testosterona hi és. 

Descrigui-m’ho.
Els homes són territorials, i sovint
estan en allò d’i jo més. Els homes
han d’aixecar la veu per exposar
el seu punt de vista. Alguns, però,
no tots. Penso que les dones te-
nim la intel·ligència emocional
més desenvolupada. Ara mateix
sóc l’única en aquesta posició a la
banca andorrana, però estic se-
gura que això anirà canviant. A
BPA tenim cinc oficines i tres les
di rigeixen dones.

Està embarassadíssima. Dóna
voltes a com podrà fer compati-
ble la maternitat i el càrrec?
És compatible. Sé que en l’àmbit
fa miliar tindré tota l’ajuda, i tam-
bé sé que en el pla laboral em po-
dré beneficiar de les mesures de
l’empresa per conciliar la vida la-
boral i la familiar. Per exemple,
estic en l’últim mes de l’embaràs i
no em vull desplaçar gaire, per-
què no vull tenir el fill de viatge.
Habitualment el comitè directiu
es fa a Madrid, però aquest mes el
farem a Andorra perquè hi pugui
ser jo. A part, tinc un bon equip, i
això és molt important.

Ens trobem en el 2014 i encara
té vigència el Dia de la dona… 
En un món ideal no l’hauríem de
celebrar. Quan viatges, quan surts
d’Europa, t’adones de les diferèn-
cies que hi ha en aquest sentit. I
aquí, no hem d’oblidar que les di-
ferències salarials hi continuen
sent i que una dona en igualtat de
condicions no hauria de cobrar
menys que un home.  

Vostè ha fet política. Què li sem-
blen les quotes paritàries?

No m’agraden les quotes imposa-
des. Les persones han de formar
part d’un equip per la seva vàlua.

Què pensa de la mala imatge
que té la banca? 
Quan veus fets com els que han
passat a Espanya, amb alguns
avis i les preferents, no pots estar
d’acord amb algunes accions que
s’han fet. Hi ha persones a punt
d’entrar a la presó o investigades
judicialment per això. És lògic
que la imatge sigui dolenta. Però
la situació a Andorra ha estat di-
ferent, no s’ha actuat amb aques-
ta agressivitat. 

S’hauria d’obrir més el crèdit?
Ens agradaria, però és el peix que
es mossega la cua. Si no tens cer-
tes garanties que qui et demana
els diners te’ls tornarà, això gene-
ra pèrdues per al banc. Crec que
aquí s’està donant crèdit de ma-
nera raonable. 

S’ha acabat l’expansió interna-
cional de la banca andorrana?
No, tot just ha començat.

Preocupats per l’intercanvi au-
tomàtic d’informació?
Preocupats és la paraula. Som
conscients que no és un tema
que puguem defugir, perquè a es-
cala internacional es va cap aquí,
però pensem que serem capaços
de transformar el nostre model
cap un altre en què no afecti l’in-
tercanvi amb estats tercers. S’ha
creat un punt d’alarma amb això.

V

XAVIER PUJOL

“Aporto una visió diferent
a la de la testosterona”

>>Creu que canviarà, però ara mateix és l’excepció que confirma la regla
38 anys. Casada. A un mes de parir el Joel. És una dona en un món d’homes i avui és

una de les ponents de l’acte de les 19.30 h al Consell General: ‘Desmuntant estereotips’. 

prop
de

GABRIEL FERNÀNDEZ

Cada any el Consell General obre
les portes als joves perquè cone-
guin com funciona el nostre siste-
ma legislatiu. Un sistema en què
les diverses forces polítiques es-
collides per la població amb dret

de vot debaten les qüestions que
amoïnen la ciutadania, desenvo-
lupant en aquest sentit les normes
que ens han de regir. Vaja, demo-
cràcia en pur estat teòric. Els joves,
doncs, treballen a classe diverses
qüestions que els amoïnen i les
presenten al Consell per tal de po-
der ser tractades en el ple en for-
ma de proposició de llei, amb el
debat corresponent i el treball en
comissió. Com a la vida real. Això
sí, de la llista de temes proposats
pels joves no tots són convenients:

no es pot parlar d’avortament, en-
cara que hi hagi un nombre signi-
ficatiu d’adolescents andorranes
que avortin cada any a Catalunya;
no es pot parlar del vot electrònic,
quan molts d’ells no podran votar
quan estudiïn fora del país (millor
no parlo de la mesura noucentista
d’instaurar el vot per correu), com
tampoc no to ca parlar ni d’impos-
tos destinats a ajudes socials ni de
modificacions a la Llei de la CASS.
L’argument bàsic per rebutjar
aquest debat rau en el fet que, per

exemple, l’avortament és un tema
que ja ha tractat el Consell Gene-
ral.  L’argument per acceptar-los
hauria de ser el mateix: com que
se n’ha parlat i no s’ha arribat a
cap debat real, cal que en parlin
aquells que poden fer-ho sense
mordasses. Potser això seria poc
pedagògic. Els joves han de saber
que, malgrat que som sobirans, a
l’escola, com al Consell, sempre
apareix algú que diu de què es pot
i de què no es pot parlar. Que s’hi
vagin acostumant.

La seca, 
la meca i... Això 

no toca
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